
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Referat 
 

Forretningsudvalgsmøde i Den Multidisciplinære Hjertegruppe/DMHG 

TEMA: PRO / PROM 

Tid:  20.09.2022 kl. 09.00-15.00  

Sted:  6. sal NORD – Patienthotellet, OUH. 

Kort over OUH og parkeringsforhold: https://ouh.dk/find-vej-og-parkering 

 

Deltagere: Overlæge, ph.d. Ole Ahlehoff (RKKP) 

Lægelig direktør, ph.d. Kim Brixen (formand, DMHG) 

Overlæge, afdelingsleder Charlotte Cerqueira (RKKP) 

Forskningschef, professor Gunnar Gislason (Danske Patienter)  

Epidemiolog, ph.d. Camilla Plambeck Hansen (RKKP) - afbud 

Chefkonsulent Lise Holten (Kommunernes Landsforening) - afbud 

Direktør Jens Winther Jensen (RKKP)  

Oversygeplejerske, cand.pæd.soc Dorte Johansen (Sundhedsdatastyrelsen)  

Klinisk lektor, ph.d. Jens Brock Johansen (Dansk Pacemaker og ICD Register) 

Centerchefsygeplejerske Inge-Lise Knøfler (Fagligt selskab for Kardiovaskulære og 

Thoraxkirurgiske Sygeplejersker)  

Overlæge, professor Jens Flensted Lassen (formand, DMHG) 

Datamanager, ph.d. Philip Finn Rising Nielsen (RKKP) 

Sektionsleder, overlæge Louise Lauridsen (Sundhedsstyrelsen) - afbud 

Patientrepræsentant Anne Kathrine Skibelund (Hjerteforeningen) 

Klinisk sygeplejespecialist, ph.d. Inge Schjødt (Dansk Hjertesvigtdatabase) 

Overlæge, Dr.Med, professor Christian Juhl Terkelsen (Dansk Cardiologisk Selskab)-afbud 

Gæster:  

Kvalitetskonsulent Anne Nakano (RKKP) 

Professor Ann-Dorthe Zwisler (PRO sekretariatet) 

Udviklingskonsulent Helene Bjerregaard (RKKP) 

Leder Sanne Jensen (PRO sekretariatet)  

 

Mødeleder 

Sekretariat 

Jens Flensted Lassen (formand, DMHG) 

Troels Mark Christensen (RKKP) 

05.10.2022 

Troels Mark Christensen 

trochr@rkkp.dk 
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Key points fra mødet: 

Leder af PRO-sekretariatet, Sanne Jensen, og formand for hjertePRO, Ann-Dorthe Zwisler, giver et 

oplæg omhandlende det tværregionale samarbejde indenfor PRO-hjerterehabilitering. 

Udviklingen af hjertePRO, har været problematisk af flere årsager, herunder:  

- 1) længden/omfanget af validerede skemaer  

- 2) svarmulighederne, hvor de forskellige svarkategorier og cut-offs kæver mere undervisning 

af sundhedsprofessionelle i tolkningen heraf  

- 3) lixtallet er fortsat mellemhøjt 

- 4) anvendelse af PRO kræver desuden overvejelser ift. metode for udleveringer af skemaer 

(link i indkaldelse, separate breve, telefoniske opfølgninger, svarprocenter m.m.) 

- 5) forskellige formål blandt mange aktører og interessenter 

- 6) afgørende at sikre bred klinisk opbakning fra databaser, faglige selskaber og andre 

interessenter 

- 7) vigtigt at sikre ensartet national forankring og implementering (ens tekst i breve, 

arbejdsgange, uddannelsesprogram, handleanvisninger og oplysningsmateriale) 

Her understreges at succesfuld implementering af PRO afhænger af: 1) at brugen af PRO tager 

udgangspunkt i ét formål, 2) at der bruges et valideret spørgeskema, som understøttes af 

forskning, 3) anvendelse af et PRO-kernesæt på tværs af overordnede sygdomsområder og, 4) at 

der er bred klinisk opbakning til brugen af det specifikke PRO-sæt. 

Næstkommende møde i DMHG vil tage udgangspunkt i overstående udfordringer 

 

Referat  

1. Velkomst og godkendelse af dagsorden (Jens Flensted Lassen)  

Referat af punktet: Referatet fra seneste møde i DMHG (repræsentantskabsmødet afholdt d. 21 

juni) godkendes uden kommentarer. Dagens dagsorden godkendes ligeledes uden 

kommentarer.  

2. Rammerne for PRO/PROM og RKKPs rolle (Helene Bjerregaard) 

 Oplæg fra RKKP's udviklingskonsulent indenfor PRO-området (oplæg vedhæftet). 
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Referat af punktet: Oplægget tager udgangspunkt i (1) principper for PRO, (2) den nationale 

infrastruktur, (3) proces for et PRO-projekt i regionalt regi, (4) udfordringer, (5) PRO-projekter i 

RKKP, og (6) værdi af PRO-indikatorer.  

3. Ny patientrepræsentant 

DMHGs nye patientrepræsentant, Anne Kathrine Skibelund (AS), præsenteres kort for gruppen. 

AS stor indsigt på hjerteområdet, hvor hun har været patient i en årsrække, og siden er hun blevet 

meget involveret i patientrepræsentationen indenfor hjerteområdet. Hun indgår i flere 

styregrupper og udviklingsprojekter m.m. som patientrepræsentant for hjerteområdet. Hun er, 

udover at være patientrepræsentant i DMHG, også patientrepræsentant for Dansk 

Hjerterehabiliteringsdatabase.  

4. Kvalitetsindikatorer i europæisk perspektiv (Jens Brock Johansen) 

Oplæg fra formanden for Dansk Pacemaker og ICD Register (oplæg vedhæftet, inkl. artikel ift. den 

omtalte modificerede Delphi-undersøgelse) 

Referat af punktet: formanden for Dansk Pacemaker og ICD Register, Jens Brock, indleder 

oplægget med præsentation af databasen og dennes udvikling igennem tiderne siden registeret 

startede i 1985. I 2021 blev er udpeget en gruppe, som skulle se på kvalitetsindikatorer på det 

europæiske plan, som blev dannet på baggrund af en omfattende litteratursøgning og 

efterfølgende modificeret Delphi-proces blandt de europæiske repræsentanter.  

5. Udviklingen af HjertePRO iskæmi/hjerterehabilitering (Sanne Jensen og Ann-Dorthe 

Zwisler)  

Oplæg fra leder af PRO sekretariatet samt formanden for PRO sekretariatet inden for 

hjerterehabilitering (oplæg vedhæftet) 

Referat af punktet: lederen af PRO-sekretariatet, Sanne Jensen (SL), indleder oplægget med 

baggrunden for PRO-arbejdet og organiseringen af det nationale PRO-arbejde. Ann-Dorthe 

Zwisler (AZ) præsenterer videre omkring tilblivelsen af HjertePRO samt de udfordringer, som 

dette arbejde har støt på undervejs.   

Udfordringerne, som dette arbejde er støt på, vil danne grundlaget for den kommende drøftelse i 

DMHGs forretningsudvalg, d.8 december 2022.  

6. PRO/PROM inden for hjertesvigt (Inge Schjødt) 

Oplæg fra Inge Schjødt (IS), formand for Dansk Hjertesvigtdatabase (oplæg vedhæftet) 

Referat af punktet: Dansk Hjertesvigtsdatabase (DHD) har haft PRO på dagsordenen siden 2016 

og været positivt stemt herom, hvor det første møde ift. PRO-hjertesvigt blev afholdt i 2021. 

Målet for mødet var at skabe et samarbejde i mellem forskellige aktører (TeleHjerte, Hjerte-
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PRO og kvalitetsdatabaser), som blandt andet resulterede i enighed om anvendelse af et 

konkret, og valideret spørgeskema (KCCQ). 

7. PRO/PROM & DMHG – fremadrettet handleplan (Jens Flensted Lassen)  

Referat af punktet: flyttes til næstkommende møde i forretningsudvalget d.8 december.  

8. Afslutning (Jens Flensted Lassen)  

Mødet afsluttes uden yderligere bemærkninger. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


